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I nformacije koje su se pojavljivale u medijima da smo odusta-
li od zahteva za jo{ jednim poskupljenjem elektri~ne energije
do kraja godine nisu ta~ne. Elektroprivreda Srbije }e na jesen
zatra`iti novo poskupljenje elektri~ne energije, a ve} u ovom
trenutku su se stekli svi uslovi da struja poskupi za 20 odsto.

To, naravno, ne zna~i da }emo mi tra`iti poskupljenje u tom pro-
centu. Razmatra}emo }emo koliki procenat korekcije zatra`iti, a
prethodno }emo o tome obaviti konsultacije sa Vladom Srbije i
Agencijom za energetiku. Poslednji put elektri~na energija posku-
pela je 1. marta za 10 odsto. Zbog toga {to cena struje nije korigo-
vana 1. januara ve} 1. marta prihod EPS-a u ovoj godini bi}e
umanjen za 2,6 milijardi dinara - isti~e Dragomir Markovi}, gene-
ralni direktor Elektroprivrede Srbije.  Na{ sagovornik nagla{ava da
na poslovanje EPS-a uticaj ima i kurs dinara, jer je planom te kom-
panije predvi|eno da }e na kraju 2010. godine prose~an kurs biti
100,2 dinara za jedan evro. Ve} sada je probijen plan, dodaje Mar-
kovi},  i ako prose~an kurs dostigne 105 dinara, to bi smanjilo pri-
hode kompanije za 550 miliona dinara. 

Elektroprivreda Srbije proizvela je u prvih pet meseci ove godi-
ne 16 milijardi kilovat-sati struje, što je za 3,2 odsto više nego u is-
tom periodu prošle godine, isti~e Makrovi} i dodaje da je proizvod-
nja bila 400 miliona kilovat-sati, odnosno 2,5 odsto više od plani-
ranog. Markovi} nagla{ava da je potrošnja pove}ana za 2,3 odsto u
odnosu na prethodnu godinu. G. V.

Nastavak na 2. i 3. strani

Dragomir Markovi}, generalni direktor Elektroprivrede Srbije

Period velikih investicija

Sve ve}e interesovanje za izgradnju obnovljivih 
izvora energije

OIE energetska 
budu}nost Srbije
Uokolini Bora uskoro }e po~e-

ti izgradnja prve elektrane
solarne energije u Srbiji, izja-
vio je ministar rudarstva i
energetike Petar [kundri}.

Na povr{ini od 450 hektara jalovi{ta
RTB Bor, bi}e izgra|ena prva elektra-
na na solarnu energiju. Obrazla`u}i
takvu odluku [kundri} je izjavio da je
Bor jedna od najsun~anijih op{tina u

Srbiji i da su jalovi{ta zbog refleksije,
idealna za solarnu investiciju.

Prema re~ima ministra [kundri}a,
za ovu vrstu investicije zainteresovane
su kompanije iz Italije, Belgije, Kana-
de i [vajcarske. S obzirom  na progno-
ze eksperata da }e se svet u narednih
20 do 30 godina suo~iti sa nestašicom
energenata, projekti razvijanja ener-
getske efikasnosti i nezavisnosti su od

vitalnog zna~aja za svaku zemlju, pa
tako i za Srbiju. Jedan od osnovnih na-
~ina za obezbe|ivanje energetske efi-
kasnosti je razvoj obnovljivih izvora
energije, a nakon dono{enja podsticaj-
nih mera krajem pro{le godine ~ini se
da je poraslo i interesovanje investito-
ra za konkretna ulaganja. G. V. M.

Nastavak na 2. i 3. strani

Sponzor dodatka

Elektroprivreda Srbije

Srbija razmi{lja o u~e{}u u izgradnji nuklearne elektrane Belene u Bugarskoj 

Odluka do kraja godine
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Elektroprivreda Srbije zaposlila 155 pripravnika

Sve`a krv za nove izazove
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Razgovor sa Dragomirom Markovi}em,generalnim direktorom Elektroprivrede Srbije

Na jesen novi zahtev 
za poskupljenje struje

I nformacije koje su se pojavljiva-
le u medijima da smo odustali
od zahteva za jo{ jednim posku-
pljenjem elektri~ne energije do
kraja godine nisu ta~ne. Elektro-
privreda Srbije }e na jesen zatra-

`iti novo poskupljenje elektri~ne ener-
gije, a ve} u ovom trenutku stekli su se
svi uslovi da struja poskupi za 20 od-
sto. To naravno ne zna~i da }emo mi
tra`iti poskupljenje u tom procentu.
Razmatra}emo koliki procenat korek-
cije }emo zatra`iti, a prethodno }emo
o tome obaviti konsultacije sa Vladom
Srbije i Agencijom za energetiku. Po-
slednji put elektri~na energija posku-
pela je 1. marta za 10 odsto. Zbog to-
ga {to cena struje nije korigovana 1.
januara ve} 1. marta prihod EPS-a u
ovoj godini bi}e umanjeni za 2,6 mili-
jardi dinara - isti~e Dragomir Marko-
vi}, generalni direktor Elektroprivre-
de Srbije. Na{ sagovornik nagla{ava
da na poslovanje EPS-a uticaj ima i
kurs dinara, jer je planom te kompa-

nije predvi|eno da }e na kraju 2010.
godine prose~an kurs biti 100,2 dina-
ra za jedan evro. Ve} sada je probijen
plan, dodaje Markovi},  i ako prose-
~an kurs dostigne 105 dinara, to bi
smanjilo prihode kompanije za 550
miliona dinara. 

Elektroprivreda Srbije proizvela je u
prvih pet meseci ove godine 16 milijar-

di kilovat-sati struje, što je za 3,2 odsto
više nego u istom periodu prošle godi-
ne, isti~e Makrovi} i dodaje da je proiz-
vodnja bila 400 miliona kilovat-sati, od-
nosno 2,5 odsto više od planiranog.
Markovi} nagla{ava da je potrošnja po-
ve}ana za 2,3 odsto u odnosu na pret-
hodnu godinu. 

Generalni direktor EPS-a je istakao

da je u prvih pet meseci 2010. godine
dug doma}instava za nepla}enu elek-
tri~nu energiju dostigao 34,5 milijardi
dinara, dok privreda duguje 32,7 mili-
jardi dinara. Ukupna dugovanja izno-
se 67,2 milijarde dinara što je za 12 od-
sto više nego u istom periodu protekle
godine. Markovi} nagla{ava i to da je
EPS izvezao 1,5 milijardu kilovat-sati
elektri~ne energije i inkasirao 60,33
miliona evra. On obja{njava da }e iz-
gradnja Termoelektrane „Kolubara B“
i Termoelektrane „Nikola Tesla B“
koštati više od dve milijarde evra, dok
}e za izgradnju Termoelektrane - to-
plane u Novom Sadu biti izdvojeno
250 miliona evra. On tako|e isti~e da
}e EPS nove proizvodne objekte izgra-
diti uz pomo} strate{kih partnera koji
}e biti izabrani na tenderima. Prema
njegovim re~ima, u slu~aju da se ten-
deri raspi{u do oktobra trebalo bi o~e-
kivati da izgradnja novih proizvodnih
objekata zapo~ne do kraja godine.
Markovi} o~ekuje da zainteresovane
kompanije, „koje su ostale u igri“,
RWE, ^EZ i Edison daju svoje ponu-
de. Govore}i o saradnji sa italijanskom

kompanijom Se}i energija na
projektu izgradnje 10 hidro-
centrala na Ibru, on je istakao
da su u toku pripreme za for-
miranje zajedni~kog predu-
ze}a, koje treba da bude osno-
vano u narednih mesec dana.
Markovi} je objasnio da je
ura|ena studija izvodljivosti
za taj projekat, da su u toku is-
tra`ni radovi, a da bi za dve
godine mogla da zapo~ne iz-
gradnja hidrolektrana. On do-
daje da je razlog zbog koga
EPS ulazi u taj zajedni~ki pro-
jekat profit, koji }e biti mogu}
zbog povlaš}enih cena struje,
koje italijanska vlada nudi za
otkup elektri~ne energije iz tih
hidroelektrana. Kako obja{nja-
va po~ela je izrada nacrta ugo-
vora i studije izvodljivosti za
projekte \erdap 3 i Velika Mo-
rava, koji treba da budu reali-
zovani sa nema~kom elektroe-
nergetskom kompanijom RWE
i naveo da bi izgradnja \erdapa
3 koštala oko pet milijardi evra. 

Generalni direktor EPS-a osvrnuo
se i na nedavno najavljenu mogu}nost
saradnje na nekim va`nim projektima
sa Kinom. - Klju~ za potencijalne pro-
jekte sa Kinezima le`i u povlaš}enom
kreditu kineske vlade. Va`no je kada i
u kom iznosu }e kredit biti dostupan
EPS-u na koriš}enje. Odluku kineske
vlade ne o~ekujem pre jeseni. Od toga
}e zavisiti struktura projekata koje }e-
mo raditi sa tim parama, a u planu je
revitalizacija Kostolca B1 i B2 - isti~e
Markovi}. On je naglasio i to da je EPS
zainteresovan i za projekte izgradnje
obnovljivih izvora energije, konkretno
za male hidroelektrane i solarnu ener-
giju.

Kada je re~ o nabavci novih brojila,
Markovi} isti~e da }e se taj posao finan-
sirati iz kredita Evropske banke za ob-
novu i razvoj i Evropske investicione
banke i da }e tender za ponu|a~a biti
raspisan u oktobru. - To }e biti dva pu-
ta po 40 miliona evra. Radi se na odo-
brenju borda tih banaka i na usvajanju

zakona o zadu`ivanju koji treba da
usvojimo. I}i }e se po ubrzanoj proce-
duri i tender o~ekujemo u oktobru, a
realno je da u aprilu 2011. sve bude
operativno. Doma}i proizvo|a~i }e
imati pravo u~e{}a pod uslovom da
mogu kvalitetno da proizvode brojila i
samostalno i udru`eni - nagla{ava Mar-
kovi} i dodaje da je EPS  izdvojio 10 mi-
liona evra za nabavku brojila namenje-
nih isklju~ivo za doma}e tr`ište. 

- To je najprofitabilniji projekat EPS-a
zato što }e smanjiti kra|u i umanjiti gu-
bitke. Prvi veliki tender od 80 miliona
obuhvata sistem, softvere, koncentra-
tore i sama niskonaponska brojila. Do-
ma}i tender od 10 miliona evra obu-
hvati}e samo brojila za potroša~e - ob-
ja{njava Markovi}. 

On je istakao da privatizacije EPS-a
ne}e biti do 2015. godine, a da }e od 1.
januara slede}e godine gra|anima bes-
platno biti podeljeno 15 odsto akcije te
kompanije. 

Gojko Vlaovi}

Bez otpu{tanja 
-  Restrukturiranje je dug proces koji pod-

razumeva i smanjenje svih troškova kompa-
nije, pa i broj zaposlenih. Ove godine u EPS-u
ne}e biti otpuštanja, ali je u toku identifiko-
vanje viška zaposlenih - isti~e Dragomir
Markovi}, generalni direktor Elektroprivre-
de Srbije. 

EPS izvezao 1,5 milijardi kilovat-sati elektri~ne energije i inkasirao 60,33 miliona evra: Dragomir Markovi}, 
generalni direktor Elektroprivrede Srbije

U o~ekivanju strate{kog partnera: TE-TO Novi Sad

U FOKUSU

Sve ve}e interesovanje za izgradnju obnovljivih 
izvora energije u Srbiji

OIE  garant energetske 
nezavisnosti
Uokolini Bora uskoro }e po~eti

izgradnja prve elektrane solar-
ne energije u Srbiji, izjavio je

ministar rudarstva i energetike Petar
[kundri}. Na povr{ini od 450 hektara
jalovi{ta RTB Bor, bi}e izgra|ena prva
elektrana na solarnu energiju. Obrazla-
`u}i takvu odluku [kundri} je izjavio
da je Bor jedna od najsun~ajnijih op{ti-
na u Srbiji i da su jalovi{ta zbog reflek-
sije, idealna za solarnu investiciju.

Prema re~ima ministra [kundri}a, za
ovu vrstu investicije zainteresovane su
kompanije iz Italije, Belgije, Kanade i
[vajcarske. S obzirom  na prognoze eks-
perata da }e se svet u narednih 20 do 30
godina suo~iti sa nestašicom energena-
ta, projekti razvijanja energetske efika-
snosti i nezavisnosti su od vitalnog zna-
~aja za svaku zemlju, pa tako i za Srbiju.
Jedan od osnovnih na~ina za obezbe|i-
vanje energetske efikasnosti je razvoj ob-
novljivih izvora energije, a nakon dono-
{enja podsticajnih mera krajem pro{le
godine ,~ini se da je poraslo i intereso-
vanje investitora za konkretna ulaganja.
Primera radi, u selu Tego{nica, na reci
Vlasina, krajem aprila pu{tena je u rad
hidroelektrana kapaciteta 650 kilovata
koju je sagradilo preduze}e Eko-energo
grupa iz Beograda. Ministar [kundri}
koji je pristao da bude kum toj hidroelek-
tani pa je predlo ìo da se zove Verini |er-
dani, izjavio je da su takva ulaganja bu-
du}nost Srbije, jer se razvija ~ista energi-
ja koja }e pomo}i u razvoju lokalne sre-
dine. Tako|e, i strani kapital ̀ eli da gra-
di hidropotencijale u Srbiji, pa je tako po-
stignut dogovor sa italijanskim investito-
rima o izgradnji 10 malih hidroelektrana
na Ibru, dok kanadska kompanija Rezer-
voir kapital korp namerava da izgradi
dve hidroelektrane na Limu.  Prema re~i-
ma Majlsa Tompsona, predsednika
Upravnog odbora Rezervoir kapital ko-
rp, ta kompanija je dosad u Srbiju inve-
stirala 10 miliona evra u poslove koji
predstoje izgradnji Hidroelektrana Bro-
darevo 1 i 2. - Posedujemo dve energet-
ske dozvole za izgradnju hidroelektrana
i ~etiri dozvole za koriš}enje geotermal-
ne energije. Verujemo da Srbija, sa svo-
jim potencijalima, mo`e da bude klju~ni
igra~ u Evropi u oblasti obnovljivih izvo-
ra energije. Ako Srbija stvori uslove za
koriš}enje tih izvora, ne samo u formi za-
kona nego i u praksi, bi}e kamen temel-
jac „zelene energije“ u regiionu - ka`e
Majls Tompson. On dodaje da Rezervo-
ir kapital korp poštuje zakone zemalja u
kojima investira, pa }e tako poštovati i
sve zakone Srbije, posebno zakone iz
oblasti zaštite ̀ ivotne sredine. Naš cilj, is-
takao je Tompson, jeste da budemo pri-
jatelji lokalne zajednice, `elimo da naši
projekti donose prosperitet toj sredini i
da od njih koristi imaju i investitori i lo-
kalna zajednica ~ije resurse koristimo.

Rik Rul, vode}i ameri~ki broker spe-
cijalizovan za rudarstvo, energetiku, vo-
doprivredu, šumarske proizvode i poljo-
privredu i veliki akcionar i finansijer
projekata Reservoir kapital korp nagla-
sio je da }e ta kompanija u izgradnju dve
nove hidroelektrane na reci Lim, Broda-
revo 1 i 2 ulo`iti oko 120 miliona evra. 

- Iako postoji mišljenje da u Srbiji ne-
ma dovoljno transparentnosti, naše isku-
stvo je suprotno, Srbija je otvorena zem-
lja, u kojoj je mogu}e fer poslovanje. Za-

dovoljni smo komunikacijom sa svim
nadle`nim dr`avnim organima, pre sve-
ga Ministarstvom rudarstva i energetike.
Kao društveno odgovorna kompanija
obezbedi}emo puno posla u jednom od
najsiromašnijih krajeva Srbije. Imamo
poverenja u srpske kompanije i institute,
Energoprojekt i „Jaroslav ^erni“ su naši
pouzdani partneri, tako da nema potrebe
da dovodimo strane kompanije da rade
te poslove - isti~e Rul. Miljana Vidovi},
predsednik i izvršni direktor Rezervoir
kapital korp i direktor njene }erka -firme
u Srbiji REV d.o.o. nagla{ava da }e u no-
vembru biti gotova fizibiliti studija sa
glavnim projektom za izgradnju Hidroe-
lektrane Brodarevo 1 i Brodarevo 2. Ona
dodaje da }e hidroelektrane obezbediti
nove proizvodne kapacitete u Srbiji, raz-
voj turizma i niza prate}ih delatnosti. 

Uz biomasu i male vodotokove, vetro-
generatori predstavljaju najve}i potenci-
jal za razvoj obnovljivih izvora energije u
Srbiji. Iz energije vetra mogu}a je proiz-
vodnja 2,3 milijarde kilovat-sati elektri~-
ne energije, što predstavlja sedam odsto
sadašnje proizvodnje struje. Me|utim,
iako su prirodni uslovi za izgradnju ve-
trogeneratora u Srbiji veoma povoljni još
nije podignut nijedan vetropark. Jedan
od razloga za to je i ~injenica {to je iz-
gradnja vetrenja~a veoma skupa s obzi-
rom na to da jedna košta od milion do
pet miliona evra (u zavisnosti od snage).
Me|utim, mnogo ve}a prepreka jeste
komplikovana procedura za dobijanje
dozvola. Sa tim se sla`e i stru~na javnost
koja tvrdi da još uvek sporo te~e proces
dobijanja raznoraznih dozvola potreb-
nih za izgradnju OIE, kao što su gra|e-
vinske i druge. To znatno usporava inve-
sticije i na tome bi trebalo poraditi kako
se strani ulaga~i ne bi pokolebali u svojoj
`elji da ula`u u Srbiju, poru~uju eksperti
za energetiku. Oni smatraju da je osnov-
ni problem što ne postoji transparent-
nost u poslovima dobijanja energetskih
dozvola za izgradnju OIE. U ovom tre-
nutku, isti~u eksperti za energetiku,  te
stvari se završavaju direktnim pregovo-
rima ministra energetike sa investitori-
ma.  Prema njihovim re~ima takav na~in
nije dobar ni uobi~ajen u evropskim
zemljama, jer proces nije transparentan.
Jedini pravi na~in bio bi formiranje ko-
misija koje bi odlu~ivale o tome na koji
na~in strane kompanije treba da dobiju
dozvole za koriš}enje lokacija za izgrad-
nju obnovljivih izvora energije. Tako bi
u proces bila uklju~ena i javnost i razgo-
vori se ne bi vodili iza zatvorenih vrata.
Eksperti smatraju da i pored pozitivnih
efekata nakon dono{enja podsticajnih
mera, odnosno stimulacija koje dr`ava
daje za investitore zbog nedostatka tran-
sparentnosti izgradnja OIE u Srbiji kasni,
što je veoma pogubno za energetsku efi-
kasnost.

- Proces vezan za OIE se mora ubrzati
jer je to naša šansa za obezbe|ivanje ener-
getske nezavisnosti zemlje i smanjenje
uvoza energenata. Konkretno, kada bi u
narednih nekoliko godina Srbija uspela
da iskoristi samo 50 odsto svojih kapaci-
teta OIE, oko 17 odsto potreba za strujom
bi se obezbe|ivalo na taj na~in. Ovaj po-
datak najbolje ilustruje koliko je bitno
obezbediti adekvatan na~in za br`a i ve}a
ulaganja u OIE kojima raspola`emo - za-
klju~uju eksperti za energetiku. G. V. M.

Graditeljski 
zamah EMS-a
P renosni sistem Javnog preduze-

}a Elektromre`a Srbije, od osni-
vanja 1. jula 2005. godine, jedno

je od najve}ih elektroenergetskih gra-
dilišta u jugoisto~noj Evropi. Investici-
oni i graditeljski zamah u EMS-u ne po-
sustaje. I dalje se grade nove i obnavlja-
ju i proširuju postoje}e transformator-
ske stanice, podi`u se novi dalekovodi
i rekonstruišu postoje}i. Zemljovodna
u`ad zamenjuju se za{titnim u`adima
sa ugra|enim opti~kim vlaknima - isti-
~u u Elektromre`ama Srbije.

Nadle`ni u tom preduze}u podse}a-
ju da su krajem 2009. godine po~eli ra-
dovi na realizaciji veoma bitnog projek-
ta Trafo-stanice  Beograd 20. U prote-
kloj godini okon~ane su rekonstrukci-
je 400 kilovoltnih postrojenja , TS Beo-
grad 8, TS Novi Sad 3 i TS Niš 2. Postro-
jenje Leskovac 2 rekonstruisano je i iz-
gra|eno je razvodno postrojenje od 400
kilovolti. EMS-ovi stru~njaci, u sarad-
nji s podugovara~em „Elektroenerget-
skim koordinacionim centrom“,
u~estvuju u realizaciji Studije izvodlji-
vosti povezivanja elektroenergetskih si-
stema Ukrajine i Moldavije sa sinhro-
nom oblaš}u „Kontinentalna Evropa“,
kao i ostvarenju projekta „Obnova per-
formansi rada regulacije u~estalosti
turskog elektroenergetskog sistema us-
led sinhronog povezivanja sa Evro-
pom“. Zna~ajno je odmakla gradnja
400-kilovoltnog dalekovoda izuzetnog
zna~aja od Niša do makedonske grani-
ce i uspe{no je okon~ana prva faza.

Napreduju i pripreme za izgradnju
duplog 400-kilovoltnog interkonektiv-
nog dalekovoda Srbija – Rumunija. Ta-
ko|e je izgra|en i niz priklju~nih dale-
kovoda, odnosno, uvo|enja dalekovo-
da u transformatorske stanice što je kao
rezultat imalo poboljšanje naponskih
prilika na distributivnom nivou, poseb-
no u urbanim sredinama.

Zahvaljuju}i donaciji Evropske ban-

ke za obnovu i razvoj i saradnji sa evrop-
skim prijateljima radi se sistemska stu-
dija o mogu}nostima i na~inima inte-
gracije vetroelektrana u elektroenerget-
ski sistem Srbije. Samo u protekloj godi-
ni instalisana snaga u EMS-ovim po-
strojenjima uve}ana je gotovo ~etiri po-
sto, a pove}ana je i ukupna du`ina dale-
kovodne mre`e. To je doprinelo i sman-
jenju prose~ne stope gubitaka na, po
evropskim standardima respektabilnih,
2,68 posto (u 2008. godini bila je 2,79
posto). Shodno svemu tome, uštede na
godišnjem nivou su zna~ajne, tvrde u
EMS-u.

U tom preduze}u isti~u da uz ~inje-
nicu da }e se u narednom periodu re-
konstruisati više bitnih objekata i po~e-
ti gradnja ve}eg broja transformator-
skih stanica i dalekovoda, nesumnjivo
je da }e srpska prenosna mre`a i ubu-
du}e da bude respektabilan sistem u
ovom delu Evrope. Kao jedan od najva-
`nijih projekata u EMS-u isti~u proje-
kat unapre|enja naponskog nivoa u za-
padnoj Srbiji. Taj projekat zna~ajan je
zbog razvoja elektroenergetskog siste-
ma, i to ne samo u Srbiji i na zapadnom
Balkanu, ve} i zbog povezivanja severo-
isto~ne i jugoisto~ne Evrope, kao i u
svetlu Sporazuma izme|u Ministarstva
rudarstva i energetike Republike Srbije
i Ministarstva ekonomskog razvoja Re-
publike Italije koji se odnosi na izgrad-
nju elektroenergetske infrastrukture.
Najpre, jer }e omogu}iti pouzdaniji rad
i potencijalno unapre|enje Reverzibil-
ne hidroelektrane Bajina Bašta i plani-
ranih novih proizvodnih kapaciteta.
Pedeset godina stare 220-kilovoltne ve-
ze od Beograda, odnosno, od termoe-
lektrana u Obrenovcu do Bajine Bašte
unapre|enjem na 400-kilovoltni nivo
posta}e pouzdanije, a gubici manji.
Unapre|enjem ovih veza unapre|uju
se i veze prema okolnim zemljama.

R. D.

Zamena prozora {tedi energiju
Ukoliko zamenimo prozore u svojim
domovima gubici energije mogu da se
smanje i do 50 odsto a investicija se is-
pla}uje kroz smanjenu potro{nju za
oko tri do pet godina, poru~uju iz
Agencije za energetsku efikasnost. Iako
gra|ani u slu~aju da se greju na daljin-
ski sistem ne mogu da uti~u na to kada
}e i da li }e toplane zameniti stare cevi
ili uvesti mera~e potro{ne energije, ipak

ostaje dosta toga {to mogu da u~ine ka-
ko bi smanjili potro{nju i gubitke. 

Oni kojima je zamena prozora sku-
pa investicija mogli bi da postave gu-
mene ili aluminijumske trake ili lajsne.
Termoizolacija je ne{to skuplja, ali se
njenim postavljanjem gubici smanjuju
i za dve tre}ine, jer se u zavisnosti od
materijala posti`u u{tede od 25 do 65
odsto. R. D.

Grade se nove i obnavljaju postoje}e transformatorske stanice: Elektroenergetska mre`a Srbije
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IV S ENERGETIKA
Elektroprivreda Srbije zaposlila 155 pripravnika

Sve`a krv za nove izazove
P rijemom novih stru~njaka

izabranih na centralnom
konkursu na{a kompanija je
dobila mlade kadrove kakve
zaslu`uje, isti~u u Elektropri-
vredi Srbije povodom nedav-

no okon~anog javnog poziva na koji
se prijavilo ~ak 5.600 kandidata.
Konkurs za prijem pripravnika viso-
ke stru~ne spreme objavljen je 18. fe-
bruara, a trajao je do 5. marta. 

Ukupno je primljeno 155 diplomi-
ranih in`enjera, pravnika i ekonomista
koji su svoj prvi radni dan imali 1. ju-
na. U EPS-u isti~u da je taj podatak do-
bra vest ne samo za kompaniju ve} i za
{iru zajednicu, jer nije mala stvar od-
jednom primiti na posao najbolje me-

|u najboljima. – Smatrali smo da je
centralizovan konkurs, dakle za celu
kompaniju, najbolji na~in da po istim
kriterijumima i principima do|emo do
najboljih mladih stru~njaka koji }e, ako
budu vredno radili i u~ili, ve} za ~etiri
do pet godina biti oslonac naše ku}e.
Morali smo tome da pristu-
pimo jer smo, sa 50 godina
ìvota u proseku i više od 20

godina prose~nog sta`a, ve}
dosta „stara“ firma. Uz to, iz
godine u godinu po~eli smo,
{to prirodnim odlivom {to
odlascima u druge firme, da
gubimo in`enjere i druge is-
kusne kadrove. Bili su nam
potrebni nova snaga i poten-
cijal. Ljudi koji }e se uhvatiti
u ko{tac sa svim onim izazo-
vima koji nas ~ekaju u bli-
skoj budu}nosti, restruktu-
risanjem, novim investicija-
ma, pa i privatizacijom - isti-
~u u EPS-u. 

Na konkurs su se prijavi-
li mladi stru~njaci sa izuzet-
nim rezultatima. Sa proseci-
ma ocena ve}im od 9,5, pa ~ak i 9,7, 9,8.
To je ono najbolje što još nije otišlo u
inostranstvo. Sa fantasti~nim znanjima
jezika, ra~unarstva, a mnogi i sa nekim
prakti~nim veštinama koje se ni na fa-

kultetima ne izu~avaju. A EPS je, kako
ka`u u toj kompaniji, `eleo da se na
konkurs upravo jave mladi, radoznali,
dobri studenti, koji misle brzo, koriste
nove metode i tehnike, da su široke
kulture i interesovanja, sa predispozi-
cijama za timski rad, koji }e se dobro

nositi u svim, pa i stresnim situacijama,
takmi~iti sa sobom, ali i drugima i per-
manentno u~iti i raditi na sopstvenom
usavršavanju. Osnovni kriterijumi bili
su uspeh na fakultetu, lista polo`enih

ispita, u~eš}e u projektima, du ìna stu-
diranja, znanje jezika, godine `ivota,
li~ni utisak, ali i rezultat s testa li~nosti.

U EPS-u ka`u da je  najve}i broj
njih, sude}i po izveštajima komisija,
mnogo ve}i od 155 koji su primljeni
kao pripravnici, polo`ili  sve testove i

ostavili izuzetne utiske u razgovorima
sa ~lanovima komisije. U toj kompani-
ji su bili na slatkim mukama, da se od
mnogo odli~nih izabere mala grupa
najboljih. Zato je i formirana posebna

baza podataka u kojoj se, pored svih
imena onih koji su konkurisali, nalaze
i oni, potencijalni, koji ve} koliko sutra
mogu biti pozvani da se priklju~e ovi-
ma koji su „prošli“. Zato, isti~u u EPS-
u, niko ne treba da se obeshrabri što
ovog puta nije primljen. Za dobre i
vredne uvek postoji šansa, tvrde u EPS-
u i dodaju da bi bili veoma ponosni ka-
da bi neko od novajlija za koju godinu
postao jedan od direktora u nekom od
privrednih društava. Da budemo, bar
po mladosti i znanju tog srednjeg ili
višeg in`enjerskog i menad`erskog ka-
dra, na nivou zapadne Evrope u kojoj
su mladi ljudi na direktorskim pozici-
jama sa 25 ili 27 godina. Pripravnicima
starije kolege u EPS-u savetuju da  go-
dinu pripravni~kog sta`a iskoriste na
najbolji mogu}i na~in. Da vredno u~e i
rade. Da nau~e šta je to elektroprivre-
da. Da steknu lojalnost prema svojoj
ku}i i profesiji kojom }e se baviti. 

- Iza EPS-a su skoro dve decenije,
mo`da i najte`e u njegovom posto-
janju, a pred njim su, bez svake sum-
nje, godine velikih izazova kao što je
restrukturisanje ili privatizacija. No-
vim, mladim stru~njacima otvara se
jedinstvena prilika da se gotovo u ho-
du, sa novim znanjima, mladoš}u i
entuzijazmom uklju~e u sve te poslo-
ve - nagla{avaju u EPS-u. G. V. M.

Dan za ponos
Slobodno mogu re}i da je za mnoge od

nas u EPS-u 1. jun 2010. po mnogo ~emu
istorijski dan. I ne samo za nas, koji smo u
njemu zaposleni, ve} i za svih 155 mladih
stru~njaka koji su tog dana zapo~eli svoj
pripravni~ki sta` u našoj kompaniji. Posle
mnogo godina u EPS sti`e sve`a krv. Mla-
di, stru~ni ljudi kakve mi i zaslu`ujemo, jer
je Elektroprivreda Srbije ve} godinama na
svim rang-listama najpo`eljnijih firmi za
zapošljavanje  ubedljivo na prvom mestu
- nagla{ava  Dragomir Markovi}, generalni
direktor EPS-a povodom prijema 155 mla-
dih pripravnika u tu kompaniju.

Srbija razmi{lja o u~e{}u u izgradnji nuklearne elektrane Belene u Bugarskoj

Odluka do kraja godine
D a li }e Srbija u~estvovati u

izgradnji nuklearne elektra-
ne Belene u Bugarskoj bi}e
poznato do kraja godine.
Kako je izjavio Petar [kun-
dri}, ministar rudarstva i

energetike, odluku o tome done}e
Vlada Srbije. Za ministra [kundri}a
nema dileme da bi korist od projekta
u Bugarskoj bila izvesna jer bi nam
bilo omogu}eno da odškolujemo gru-
pu stru~njaka koja bi i u budu}nosti
mogla da realizuje sli~ne projekte.

-Struja dobijena iz nuklearki je naj-
~istija i najjeftinija i time bismo zna~aj-
no uve}ali naš energetski bilans. Sa do-
datnim koli~inama elektri~ne energije
iz nuklearke Belene i realizacijom ne-
koliko termoenergetskih projekata, Sr-
bija bi bila nesumnjivo jedna od vode-
}ih zemalja po proizvodnji i plasmanu
struje u jugoisto~noj Evropi - naglasio
je Škundri}. Prema njegovim re~ima
prilikom nedavne posete Kini obavlje-
ne su na~elne konsultacije s predstav-
nicima te dr`ave i kompanija o poten-
cijalnoj finansijskoj podršci u~eš}u Sr-
bije u izgradnji nuklearke u Bugarskoj
i da kod njih postoji velika zaintereso-
vanost za takav aran`man. Nije nika-
kva tajna da u Srbiji postoji jak nukle-
arni lobi koji se sve glasnije zala`e za
preispitivanje va`e}eg Memoranduma
o zabrani izgradnje nuklearnih elektra-
na na teritoriji na{e zemlje. Taj lobi, ta-
ko|e, navija da Srbija uzme u~e{}e i u

projektima izgradnji nukelarki u okru-
`enju uz obrazlo`enje da }e dr`ava,
gra|ani i struka od toga imati samo ko-
risti.  Prema mi{ljenju pristalica kori-
{}enja nuklearne energije jedan od ta-
kvih projekata je izgradnja nuklearke
Belene. Prema re~ima bugarskog pre-
mijera Bojka Borisova Srbija je sprem-
na da sa do pet odsto vrednosti u~e-
stvuje u izgradnji druge bugarske nu-
klearne elektrane na Dunavu. 

- Strani investitori ̀ ele kompletnu
analizu projekta i zbog toga  Bugarska
sada ima pravo da izabere konsultan-
ta koji }e napisati izve{taj i pokazati
da ima koristi od izgradnje te nukle-

arne centrale, naglasio je Borisov u iz-
javi za bugarske medije dodav{i da
`eli da ovaj projekat bude „balkanski,
evropski, jasan i, ako se prona|u in-
vestitori, mo`e biti napravljen veoma
brzo“. Pouzdani izvori tvrde da je pre
nekoliko godina bugarski predsednik
Georgi Prvanov obilaze}i region po-
nudio Beogradu da u~estvuje u ovom
projektu.  Upu}eni ka`u da su tada
pojedini ~lanovi Vlade Srbije prihva-
tili tu ideju. U javnosti kru`i i infor-

macija da taj projekat zdu{no podr`a-
va i jedna PR agencija koja se bavi
promocijom energetskih kompanija.
Tako|e, s obzirom da je moskovsko
preduze}e Atomstrojeksport koje }e
graditi nuklearku  Belene, }erka firma
Gasprom banke pri~a se da je i ruski
faktor veoma zainteresovan da Srbija
u~estvuje u projektu. Spekuli{e se da
bi izgradnja nuklearne elektrana Be-
lene ko{tala oko 3,5 milijardi evra, a
da deo koji Srbija treba da obezbedi
ne bi bio manji od 200 miliona evra. 

U stru~nim krugovima se mo`e ~u-
ti da je re~ o veoma dobrom projektu
koji je povoljan i zbog toga {to dr`ava

dobija priliku da u~estvuje u izgradnji
nuklearne elektrane a da ne kr{i Me-
morandum o zabrani izgradnje nukle-
arki na teritoriji Srbije. Ilija Ple}a{, na-
u~ni savetnik na Institutu „Vin~a“
smatra da bi u~e{}e Srbije u izgradnji
Belane bilo izvanredan potez. - Ukoli-
ko bi u~estvovala u tom projektu na{a
zemlja bi zauzvrat dobijala odre|enu
koli~inu elektri~ne energije, {to je u
uslovima sve ve}e potro{nje struje u re-
gionu svakako veoma zna~ajno. Tako-

|e to je dobra prilika da se obu~e mla-
di kadrovi koji studiraju nuklearne na-
uke. Slobodan Ru`i}, biv{i ministar
energetike Srbije, nagla{ava da }e Srbi-
ja veoma brzo do}i u situaciju da prei-
spita svoj stav prema izgradnji nukle-
arnih elektrana jer }e se u narednih 20-
ak godina suo~iti sa akutnim nedostat-
kom elektri~ne energije.  

- U budu}nosti Srbija }e morati da
ra~una na struju dobijenu iz nuklear-
nih elektrana. Zbog toga nema ni~eg
r|avog da se ostvaruje saradnja sa
dr`avama koje na svojoj teritoriji
grade nuklearke. Time }e se obezbe-
diti obuka na{ih kadrova, ali i eduko-
vati javnost o potrebi izgradnje nu-
klearne elektrane u Srbiji. Da li Srbi-
ja, pak, poseduje dovoljno novca za
u~e{}e u tako ambicioznom projektu
sasvim je druga stvar ali ako je mogu-
}e obezbediti potrebna materijalna
sredstva, sasvim je u redu da na{a dr-
`ava sara|uje u izgradnji nuklearne
elektrane Belene - smatra Ru`i}.

Ipak, deo stru~ne javnosti smatra
da efekti saradnje Srbije u izgradnji
nuklearke Belene ne}e biti veliki i da
je jedino pravo re{enje izgradnja nu-
klearne elektrane u Srbiji. Njihov ar-
gument je taj da bi se samo tako
obezbedio adekvatan tehnolo{ki na-
predak i uposlila srpska industrija.

Sa druge strane, ekolo{ke organiza-
cije su listom kako protiv izgradnje nu-
klearki u Srbiji tako i u~e{}a na{e zem-

lje u izgradnji takvih objekata za pro-
izvodnju elektri~ne energije u okru-
`enju. Borci za za{titu `ivotne sredine
isti~e da bi u~e{}e u izgradnji nuklear-
ke Belene bio veliki tro{ak za dr`avu i
da bi umesto toga bolje bilo novac ulo-
`iti u razvoj bezbednih alternativnih
izvora energije ekolo{kog porekla.
Ekolozi smatraju da je budu}nost u
obnovljivim izvorima kao {to su bio-
masa, snaga vetra, hidropotencijali i
drugi izvori takozvane zelene energije.

Bugarska je 2008. godine na severu
zemlje na Dunavu po~ela izgradnju
nuklearne elektrane Belene. Na tende-
ru za izgradnju elektrane pobedila je
ruska kompanija Atomstrojeksport.
Ubrzo nakon sve~anog po~etka iz-
gradnje radovi su obustavljeni jer se
povukla nema~ka kompanija RVE, je-
dan od strate{kih partnera u tom po-
slu. Bugarska sada tra`i novog strate-
{kog investitiora i ~im bude prona-
|en, radovi na izgradnji nuklearne
elektrane bi}e nastavljeni. Na predlog
Rusa da Atomstrojeksport nastavi sa
izgradnjom svojim sredstvima koja bi
mu bila vra}ena posle izbora strate-
{kog partnera Bugari su odgovorili da
je to mogu}e u drugoj fazi nakon {to
strate{ki investitor bude prona|en.
D`efri van Orden, biv{i izvestilac
Evropske unije za Bugarsku,  izjavio je
na jednom skupu u Sofiji da strate{ki
investitor za izgradnju nuklearke Be-
lene mora biti iz EU. G.Vlaovi}

Pripravnici }e se uhvatiti u ko{tac sa izazovima koji EPS o~ekuju u budu}nosti

Samo simboli~no   
Govore}i o izgradnji nuklearne elektrane Belane u Bugarskoj za koju je zainteresovana i Srbija

Dragomir Markovi}, generalni direktor Elektroprivrede Srbije, nagla{ava da je cena izgradnje tipske
nuklearke snage hiljadu megavata oko 3,5 milijardi evra. Nuklearka se gradi oko 15 godina a s ob-
zirom na visoku cenu potrebnu za njeno podizanje i ~injenicu da na{a zemlja zbog Moratorijuma o
zabrani izgradnje nuklearnih elektrana oskudeva u stru~nim kadrovima u toj oblasti u~e{}e Srbije
u projektu Belane mo`e da bude samo simboli~no kroz ulogu manjinskog partnera. R. D.
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